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روحانیدردیداروزیرانومعاونانسابقرئیسجمهور:
مخالفتمطلقبامذاکرهوجودندارد

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی با اشاره به شرایط خطیر کشور گفت: 
همه وظیفه داریم مشــکلات کشور را کاهش دهیم. این وظیفه فقط نسبت به 

دولت نیست، نسبت به کل نظام است.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام والمسلمین حســن روحانی در دیدار جمعی از 
وزیــران و معاونان رئیس جمهور در دولت های یازدهم و دوازدهم با بیان اینکه 
اولین موضوع تقویت و تأتیرگذارتر شدن بازدارندگی ایران و تصحیح استراتژی 
اصلی کشــور برای امنیت ملی است، اظهار کرد: امنیت ملی بدون بازدارندگی 
تأمین نخواهد شــد. امنیت ملی با ســخنرانی و گفتار و شعار ایجاد نمی شود، 
نیاز به قدرتی دارد که در برابر دشمن بازدارنده باشد. دشمن باید بییند سلاح 
مؤثری ندارد یا اگر مؤثر است، با ضربه متقابل خطرناک و شدیدی مواجه خواهد 
شــد و به این خاطر جرأت نکند. بازدارندگی را باید سامان بدهیم گرچه ساده  
نیست، اما شــدنی است. باید محاسبات دقیقی داشته باشیم و بدانیم مثلًا در 
رویارویی با اسرائیل، آمریکا با همه توان حضور پیدا می کند. اگر این عامل را در 

نظر نگیریم، دچار اشتباه می شویم.
روحانی تأکید کرد: مهمترین مسأله در امنیت ملی، همراه داشتن ملت است. 
انتخابات هایــی که اخیراً برگزار شــده را ببینید. در انتخابــات آلمان و ترکیه 
مشارکت مردم بالای ۸۰ درصد اســت. دور اول انتخابات ریاست جمهوری ما 
مشارکت ۴۰ درصد بود، دور دوم ۱۰ درصد اضافه شد که آن هم برای این بود 
که گرفتار یکی دیگر نشوند. مردمی که قبلًا ۷۵ درصد پای صندوق  می آمدند، 
چرا به این میزان مشــارکت رسیده است؟ در حفظ امنیت ملی، قبل از قدرت 
نظامی و اطلاعاتی که هر دو بســیار مهم اســت، باید مردم را همراه داشــت. 
سرمایه اجتماعی و اعتماد مردم به دولت را در نظر داشت. هر نوع فاصله مردم 

با حاکمیت به معنای ضربه به امنیت ملی است.
رئیس جمهور ایران در دوره های یازدهم و دوازدهم اظهار داشــت: هنوز در این 
کشور دعوا می کنیم که اف ای تی اف باشد یا نباشد؟ هنوز بحث می کنیم شنبه 
تعطیل باشد خلاف شرع است یا نیست؟ مگر پنجشنبه جزو دین و شنبه ضد 
دین است؟ نمی توانیم راجع به تعطیلی آخر هفته تصمیم بگیریم؟ یا این روزها 
که موضوع ناترازی مطرح است، چرا یک نفر از مسئولین به مردم نگفته کدام 

دستگاه روال تغییر ساعت را بهم زد که در ناترازی برق مؤثر بود؟
روحانی با اشــاره به مباحث موجود درباره انجام مذاکره گفت: برخی اســتناد 
می کنند که مقام معظم رهبری با مذاکره مخالف هستند. رهبری با اصل مذاکره 
مخالف نیستند، بلکه با توجه به شرایط زمانی ممکن است امروز مخالف باشند 
ولی چند ماه بعد با تغییر شرایط موافقت کنند. مخالفت مطلق وجود ندارد. در 
مسأله عراق و افغانستان که با آمریکا مذاکره کردیم، مقام معظم رهبری شاهد 
و ناظر بودند و حتی به من که دبیر شورای عالی امنیت ملی بودم نوشتند فلان 
آقــا که برای مذاکره با آمریکا می رود، راجع به عراق این اصول را مراعات کند. 
مگر در برجام با ارشادات مقام معظم رهبری مذاکره نکردیم؟ مذاکره که اشکال 
ندارد. مذاکره شرایطی دارد، ممکن است امروز شرایط مهیا نباشد و فردا باشد. 
چرا یقه هم را می گیریم؟ چرا به صورت هم چنگ می زنیم؟ این چه بســاطی 

است در کشور درست کرده ایم؟
وی با بیان اینکه نباید بگذاریم اصل انقلاب، یعنی استقلال و آزادی و جمهوری 
اســلامی دچار آسیب شود، افزود: در شرایط فعلی اگر کسی نتواند حرف بزند 
و نظرش را اعلام کند، آزادی وجود دارد؟ صداوســیما در اختیار ملت نیست، 
در اختیار یک جناح و گروه هم نیســت، آیــا آزادی وجود دارد؟ اگر حاکمیت 
ملی نباشــد، استقلال هم نیســت. اگر یک جناح اقلیت حاکم باشد استقلال 
نیست، چون حاکمیت ملی نیست. تا این را حل نکنیم استقلال و آزادی تأمین 
نمی شود. با ۴۰ درصد مشارکت، جمهوری ایجاد نمی شود؟ از نظر اسلامیت هم 

این وضع اخلاق و رفتار ما در جامعه است.
روحانی به مشکلات اقتصادی کشور اشاره کرد و گفت: با خروج ترامپ از برجام 
در سال ۹۷، هر سال حداقل ۱۰۰ میلیارد دلار ضرر کردیم. می توانیم این ضرر 
را جبران و مساله اقتصاد حل کنیم؟ اقتصاد کشور بدون تعامل سازنده با جهان، 
جذب سرمایه و تکنولوژی مدرن و دستیابی به بازار احیا نخواهد شد. مردم در 
فشار شدید اقتصادی هستند، دیگر ظاهراً کسی مطالبه توسعه نمی کند. کسی 
از دولت مطالبه رشد اقتصادی ۸ درصد نمی کند. تنها زمانی که رشد بالای ۸ 
درصد داشــتیم، در دو ســال اجرای برجام بود. در سال های ۹۵ و ۹۶ به طور 
متوسط ۹.۴ درصد رشد اقتصادی داشتیم. در این دو سال تورم هم تک رقمی 
بود. رئیس دولت تدبیر و امید افزود: بار ســنگینی بر دوش ما هســت، هرجا 
می توانیم باید به نظام کمک کنیم تا امنیت ملی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی 
تقویت شود. فتحی شقاقی، دبیرکل اسبق جهاد اسلامی در جریان سفر به ایران 
به من گفت »اگر می خواهید به مســلمانان و فلســطین کمک کنید اول باید 
خودتان قوی و مستحکم باشید. حتی اگر استحکام ایران دچار مشکل می شود 
به ما کمک نکنید. اگر ایران نباشد مقاومت فلسطین و لبنان هم نخواهد بود. 
باید خودتان را به عنوان اولویت همیشه مد نظر قرار دهید.« کمک به مسلمانان 

جهان هم بعد از توانمندی و قدرت ایران ممکن خواهد بود.

ویژه

همتی؛مقصربحراناقتصادییاقربانیشرایط؟
ادامه از صفحه 1

در حالی که همتی در دوران وزارت خود تلاش هایی برای کاهش نوســانات 
ارزی داشته، اما نوسانات وحشتناک نرخ دلار و به تبع آن تورم شدید، به وضوح 
وضعیت اقتصادی کشور را دچار چالش کرده است. این تغییرات به بحران هایی 
همچون افزایش هزینه های تولید، کاهش قدرت خرید مردم و ضربه به صادرات 
منجر شــده است. آیا همتی می توانست این وضعیت را مهار کند یا عملًا توان 

مقابله با این بحران ها را نداشت؟
۳. تحریم ها و سیاست های داخلی

واقعیت این اســت که بیش از تحریم های بین المللی، سیاست های داخلی 
و تصمیمات لحظه ای به فعالان اقتصادی آســیب زده اســت. همانطور که در 
دوران ریاســت همتی بر بانک مرکزی شاهد بودیم، سیاست های ارزی و نحوه 
مدیریت بازارهای مالی نتوانســت وضعیت اقتصادی کشــور را به سمت ثبات 
هدایــت کند. همتی که پیش از این، خود را در مســائل اقتصادی متخصص 
می دانســت، در مقام وزیر اقتصاد، نتوانست بسیاری از مشکلات موجود را رفع 
کند و سیاست های دولت هم نتوانست کمکی به ثبات وضعیت اقتصادی بکند.

۴. آنچه همتی می توانست انجام دهد و نکرد
در ایــن مدت کوتاه که همتی مســئولیت وزارت اقتصاد را بر عهده گرفته 
است، فرصت هایی برای تغییرات در سیاست های اقتصادی کشور وجود داشت. 
او می توانست در ابتدا تمرکز بیشتری بر اصلاحات ارزی و تثبیت نرخ ارز داشته 
باشد. همچنین، تصویب سیاست های پولی جدید برای مقابله با تورم و هدایت 
منابع مالی به سمت تولید و توســعه داخلی، می توانست از شدت بحران های 
اقتصادی بکاهد. اما به نظر می رسد که برنامه های اجرایی دولت در این حوزه ها 
ناکافی و متزلزل بوده و همتی نتواسته است به طور مؤثر این مسائل را مدیریت 

کند.
۵. آینده استیضاح و پیامدهای آن برای کشور

اگر استیضاح همتی در مجلس به نتیجه برسد، احتمالاً پیامدهای آن برای 
اقتصاد کشــور غیرقابل پیش بینی خواهد بود. ابهامات زیادی در مورد عملکرد 
دولت و وزارتخانه ها وجود دارد و این استیضاح می تواند به موجی از بی اعتمادی 
در بین سرمایه گذاران و تولیدکنندگان منجر شود. در نهایت، این امر می تواند 

به رکود اقتصادی و کاهش اشتغال دامن بزند.
 ۶. نتیجه گیری؛ همتی مقصر است یا قربانی شرایط؟

با تمام این تفاسیر، باید بپذیریم که همتی به عنوان وزیر اقتصاد در مسئولیت 
خود کوتاهی هایی داشته است، اما آیا او واقعاً مقصر اصلی بحران اقتصادی است 
یــا اینکه تنها قربانی تحولات منطقــه ای، تحریم ها، و ناهماهنگی های داخلی 
اســت؟ به نظر می رسد که استیضاح او باید فراتر از مسائل سیاسی و انتخاباتی 
باشــد و دقیق تر به ارزیابی تصمیمات اقتصادی دوران وزارت همتی پرداخته 

شود.
ســوال مهمی که باقی می ماند این است که با توجه به شرایط اقتصادی و 

تحولات سیاسی اخیر، آیا استیضاح همتی به نفع اقتصاد ایران خواهد بود؟
پاســخ به این سوال ساده نیست. استیضاح همتی اگر بر اساس تحلیل های 
اقتصادی و نه سیاســی صورت گیرد، می تواند به شفاف سازی عملکرد وزارت 
اقتصاد و اصلاح سیاســت ها منجر شــود. اما حقیقت تلخ این است که حتی 
اگر همتی اســتیضاح شود، بحران های ســاختاری و سیاست های ناکارآمد در 
بلندمدت پابرجا خواهند ماند. اســتیضاح او تنها یک راهکار مقطعی است که 
نمی تواند ریشــه مشــکلات اقتصادی ایران را درمان کند؛ چرا که علت اصلی 
بحران ها نه تنها در عملکرد همتی، بلکه در ساختارهای اقتصادی، تحریم ها و 

سیاست های داخلی نهفته است.

یادداشت

محسنیاژهای:
بایدمشکلاتوچالشهایاقشار
واصنافمختلفکشوررابشناسیم

رئیس قوه قضاییه در آیین سالروز استقلال کانون وکلای 
دادگســتری با تاکید بر ضرورت وجود خودنظارتی در دو 
نهاد قضــاوت و وکالت گفت: پیش از آنکه دســتگاه های 
نظارتی بیرونی به ســراغ مــا و مجموعه مــا بیایند باید 
خودنظارتی و خودکنترلی داشته باشیم و چنانچه لغزشی 
از جانب ما و همکارانمان رخ داد به سرعت درصدد اصلاح 

و جبران برآییم.
بــه گزارش ایلنا به نقل از مرکز رســانه قوه قضاییه، آیین 
هفتاد و دومین سالروز استقلال کانون وکلای دادگستری، 

در تهران برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، طی سخنانی در 
این آیین، ضمن تبریک روز وکیل به کلیه وکلا، به تبیین 
و تشــریح وجوه تحقق و توســعه عدالت پرداخت و اظهار 
کرد: یکی از اهداف اصلی نظام جمهوری اسلامی تحقق و 
گســترش عدالت است. ما قضات و شما وکلا که من مایل 
هستم شما را همکار خطاب کنم، نقش بی بدیلی در تحقق 

و گسترش عدالت داریم.
رئیــس قوه قضاییه با بیان اینکــه یکی از الزامات تحقق و 
توســعه عدالت، التزام به قانون است، گفت: همه ما در هر 
صنف و قشــری باید ملتزم به قانون باشــیم؛ چنانچه هر 
کس بخواهد مبتنی بر سلیقه خود عمل کند، آنگاه عدالتِ 
مطلوب و غایی محقق نمی شود. وقتی صحبت از التزام به 
قانون می کنیم منظور و مقصود ما التزام به همه قانون است 
نه بخشــی از آن.  رئیس دســتگاه قضا تصریح کرد: البته 
قانونی که وضع می شود باید جامع و مانع باشد؛ اگر قانون، 
تامین کننده منافع بخشی از جامعه باشد و منافع بخش های 
دیگــر را نادیده بگیرد، عدالت تحقق نمی یابد. وضع کننده 
قانون و مجری قانون نیز باید خودشان عادل باشند. رئیس 
عدلیه با اشــاره به الزامات اشــتغال به شغل وکالت اظهار 
داشــت: تعهد یک اصل اساســی در شــغل وکالت است. 
چنانچه خیانتی در قرارداد منعقــده میان وکیل و موکل 
صورت گیرد، یک خیانت معمولی به حساب نمی آید، بلکه 

این امر، خیانت به عدالت و جامعه است.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی اژه ای با تاکید بر 
همکاری و هم افزایی قوه قضاییه و متولیان نهاد وکالت برای 
رفع خلاء ها و مشــکلات موجود در امــر قضاوت و وکالت 
اظهــار کرد: هیچ تقابلی میان قــوه قضاییه و نهاد وکالت 
وجود نــدارد؛ برای رفع خلاء ها و نواقص و اصلاح برخی از 
قوانین باید میان ما و شما متولیان نهاد وکالت و همچنین 
مسئولان و دست اندرکاران تقنینی، ارتباط گسترده برقرار 
باشــد. اکنون فرصت مغتنمی دست داده که با عنایت به 
اعتماد متقابلی که وجود دارد، خلاء ها و مشکلات مرتبط با 

دو نهاد قضاوت و وکالت را مرتفع سازیم.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: اگر عیوب و نواقصی به نهاد 
قضاوت و وکالت عارض می شود و اگر اشکالاتی در شئون 
مختلف از جمله نحوه رســیدگی به تخلفات اداری، نحوه 
گزینش ها و ... وارد است، ما قضات و شما وکلا شایسته ترین 

افراد برای رفع این اشکالات هستیم.

روایتنایبرئیسکمیسیونتلفیق
بودجهازجلسهستاداقتصادی

هماهنگیسرانقوا
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: تصمیمات 
ارزی اخیر در ستاد اقتصادی دولت به ریاست؛ رئیس جمهور 
اتخاذ شــده و نه مجلس و نه قوه قضاییه هیچکدام در این 
تصمیمات دخیل نیســتند. به گزارش ایلنا، محسن زنگنه 
گفت: در حال حاضر ما یک ستاد اقتصادی هماهنگی سران 
قوا داریم که روسای قوا، روسای کمیسیون های اقتصادی و 
برنامه و بودجه مجلس، مســئولان مرکز پژوهش ها، مشاور 
رئیس قوه مقننه، معاونین رئیس جمهور، رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه، وزیر اقتصاد و معاون اول قوه قضاییه در آن 
حضور دارند. رئیس کمیته برنامه هفتم توســعه در مجلس 
با بیان اینکه ســتاد اقتصادی هماهنگی سران قوا دبیرخانه 
مربوط به خود را دارد، بیان کرد: دستورات جلسه این ستاد 
کاملا مشخص است و از دو هفته قبل دستور جلسات اعلام 
می شــود و در اختیار روســای قوا قرار می گیرد. ما در هیچ 
کدام از این جلســات - پیرو بررســی که از دبیرخانه انجام 
دادیم - مصوبه ای در خصوص مســائل ارزی نداشته ایم. با 
این حال گویا در آن جلســات سران قوان تصمیم می گیرند 
که درباره مســائل ارزی جلسه ای داشته باشند. این جلسه 
به میزبانی رئیس جمهور برگزار شــد، در این جلسه رئیس 
مجلس و رئیس قــوه قضائیه، رئیس بانــک مرکزی، وزیر 
اقتصاد، معاون اول قوه قضاییه، رئیس سازمان بازرسی کل 
کشــور و بنده هم حضور داشــتم چراکه بنده طرحی را در 
زمینــه موضوعات ارزی در مجلس دنبــال می کنم و البته 
منتظریم تا دولت در این بخش لایحه ای را به مجلس ارائه 
دهد. در این جلسه آقای فرزین رئیس بانک مرکزی گزارشی 
از وضعیت اقتصادی و منابــع ارزی ارائه کردند. جالب این 
است آقای فرزین در جریان صحبت های خودشان خیلی از 
مسائل درباره موضوعات ارزی را مرتبط با بخش های خارج 
از بانک مرکزی می داســتند.به عنوان مثال آقای فرزین به 
قانون ۱۰.۹۰ گمرک،سیاســت های تجاری، رمز ارزها نقد 
جدی داشتند. عضو کمیسیون برنامه و بودجه: پس از آنکه 
اظهارات فرزین در این جلسه به اتمام رسید بنده به عنوان 
نماینده مجلس خطاب به وی عرض کردم که ما اختیارات 
کامل را به شــما و وزارت اقتصــاد داده ایم، آیا باز هم خلاء 
قانونی وجود دارد؟ و گفتم اگر خلاء وجود دارد بگویید تا ما 
آن را رفع کنیم. همچنین پیرو صحبت ما، جناب آقای اژه ای 
هم همین ســوال را مطرح کردند و گفتند: اگر واقعا خلاء 
قانونــی وجود دارد ما باید قانونی را بنویســیم و یا لایحه را 
بیاوریم. همچنین آقای اژه ای خطاب به آقای فرزین گفتند 
که جایی که ما به عنــوان قوه قضاییه باید برخورد کنیم و 
دست شما باز نیست را به ما بگویید. نایب رئیس کمیسیون 
تلفیق بودجه ادامه داد: اما آقای فرزین و وزیر اقتصاد عنوان 
کردند کــه وضعیت ما از لحاظ قانونی ایرادی ندارد و  هیچ 
مانعی نداریم و قانون کاملا دست ما را برای هرگونه اقدامی 
باز گذاشته است.لذا در این جلسه مقرر شد تا دوستان طرح 
و پیشــنهاد خودشــان را برای کنترل بازار ارز ارائه دهند. 
بنابراین هیچ گونه تصمیم گیری در آن جلســه رخ نداد و 
اصلا جلســه مذکور جلسه ای سران قوا نبود و به نوعی یک 
نشست هم اندیشــی بود، حتی نه دبیرخانه در آنجا حضور 
داشت و نه ســایر ارکان و البته تصمیمی هم در آن جلسه 
اتخاذ نشد. وی بیان کرد: همچنین بعد از شنیدن این موارد 
آقای رئیس جمهور گفتند که شــما – وزیر اقتصاد و رئیس 
کل بانک مرکزی -  مسیرشان را ادامه دهند و با کارشناسان 
هم مشورت کنند. بنابراین در این جلسه هیچ تصمیمی برای 
ارز توافقی یا سیاســت های دیگر صورت نگرفت. البته بنده 
پیگیری هایی که خودم از نهاد دولت داشتم متوجه شدم آن 
تصمیمی که جناب پزشکیان می فرمایند در کمیته و ستاد 
اقتصادی دولت بوده است چراکه در ستاد اقتصادی دولت در 

خصوص ارز تصمیم گرفتند.

عدلیه

مجلس

رئیس دولت اصلاحات با دبیرکل حزب 
مردم سالاری و اعضاء دفتر سیاسی این 
حزب در آســتانه گردهمایی سراسری 
این حزب دیــدار و گفت وگو کرد. در 
این دیدار گزارشــی از این گردهمایی 
با موضــوع »اجماع ملی و ســازگاری 
بین المللــی« ارائــه شــد و حاضران 
دیدگاه های خود را نسبت به امور داخلی 

و بین المللی بیان داشتند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد خاتمی 
در ابتدای سخنان خود ضمن خوش آمدگویی 
بــه حضــار و آرزوی موفقیت بــرای حزب 
مردم سالاری که طی حدود سه دهه با همه 
تنگناهــا، محدودیت ها و فرازونشــیب ها در 

عرصه سیاسی حضور فعال داشته است. 
در ادامه مشــروح صحبت های رئیس دولت 

اصلاحات را بخوانید.
وضع کنونی مردم و کشور 

خوب نیست
سید محمد خاتمی با بیان اینکه وضع کنونی 
مردم و کشور خوب نیست و بیم بزرگ اینکه 
خدای ناخواسته روزنه ای که اخیراً به سوی 
آینده بهتر گشوده شده بود بسته شود و امید 
اندکی که پدید آمده است از میان برود، گفت: 
مواضع اخیر مسئولان جدید آمریکا که پیشتر 
هــم به انحاء مختلف بیان و اعلام می شــده 
اســت در بدتر کردن وضع بــی تاثیر نبوده، 
هرچند که می توان تفاوت هایی هم نسبت به 

آنچه در گذشته بوده است دید.
وی خاطر نشــان کرد: بر این بــاورم که در 

عین هوشــیاری نســبت به تهدیدها باید از 
فرصت هــای فراهم آمده بهــره برداری کرد 
بخصــوص که پاره ای از اظهــارات در اروپا و 
منطقه هم نگرانی به وجود آورده است. اتخاذ 
یک دیپلماسی هوشیار، فعال و انعطاف پذیر 
با هــدف تأمین مصالح ملی در این لحظه )و 
همیشــه( لازم و کارساز است. مثلًا در مورد 
موضوع هســته ای که به لحاظ تئوری مسأله 
حل است و به لحاظ عملی نیز می توان و باید 
با آژانس بین المللی که در آن عضویت داریم 
و ضمناً N.P.T.  را هم پذیرفته ایم مســأله 
را بطور جامع حل کنیم و بهانه را از دســت 

دیگران بگیریم.
رضایت مردم پشتوانه اصلی اقتدار و 

امنیت ملی
وی افزود: اما در داخل؛ با آسیب دیدن بنیاد 
اقتصاد و کاهش روز افزون بهره وری، افزایش 
تــورم توأم با رکود، آســیب دیــدن تولید و 
زیرســاخت های آن، کاهش سرمایه گذاری 
و افزایــش بیــکاری که تحریم هــا بر دامنه 
این مشــکلات افزوده اســت و ادامه سخت 
گیری های بی اساس و محدودیت فضای آزاد 
که از شعارهای اصلی انقلاب بود و عدم تأمین 
حقوق و آزادی های اساســی همه بخش ها و 
بدتر از همه لطماتی که به ســرمایه انسانی 
کشور وارد می آید علاوه بر تنگ شدن فضای 
زندگی بطور کلی و معیشت مردم بخصوص 
طبقات متوســط به پایین بــر نارضایتی ها 
افزوده می شــود در حالیکــه رضایت مردم 
پشــتوانه اصلی اقتدار و امنیت ملی و حتی 

خود حکومت است.
حجت الاســلام خاتمی یادآور شــد: دولت 
جنــاب پزشــکیان گرچه گام هــای مثبتی 
برداشته اســت ولی به نظر می رسد که باید 
تلاش گسترده تر با اصلاح رویکردها و تنظیم 
برنامه های مناسب با تأیید جدی همه ارکان 
نظام صورت گیرد. بــه گفته وی وضع بدی 
که شاهد آن هســتیم و حاصل رویکردهای 
ســالیان گذشته بوده است و از قضا مخالفت 
آقای پزشــکیان با آن رویکردهــا و رفتارها 
سبب موفقیت ایشان شــد. وقتی تحریم ها 
نعمت دانســته می شــد، وقتی توسعه همه 
جانبــه و پایدار مورد غفلــت و حتی توهین 
قرار می گرفت، وقتی خالص سازی سبب تهی 
شدن عرصه اندیشــه و مدیریت می شد و...، 

باید منتظر این روزها می بودیم.
شعارهای آقای پزشکیان مردم را امیدوار کرد

رئیس دولــت اصلاحات خاطر نشــان کرد: 
شــعارهای آقای پزشکیان )که واقعاً حداقلی 
هم بود( مردم را امیدوار کرد. حالا دو جریان 
در دو قطــب مخالفان یکی که به هر صورت 
می خواهد براندازی کند و دیگری که نسبت 
به هر تغییر مثبت بر می آشــوبد در تبلیغات 
علیه دولت و انداختن تقصیر نابســامانی ها و 
وضع بد که )محصول کار خودشــان است( 
بگــردن دولتی که از قضا بــرای رفع آنها به 
میدان آمده است به هم رسیده اند. وی اظهار 
داشت: این تبلیغات و نیز تهدیدهای مختلف 
خارجــی و داخلی در تضعیف امید مردم که 
انتخابشان به قصد تغییر صورت گرفته است 

بــکار می رود، اما حمایــت از دولت به معنی 
ندیدن نقص ها و عیب ها و اظهار نظر نسبت 
به آنها و مطالبه رفع آنها نیســت. باید دولت 
را حمایت کرد با تکیه بر شعارهایی که خود 
داده است و در عین حال کمبودها و نقص ها 
را هم دید و گوشزد کرد و در کنار آن راه حل 

هم ارائه داد.
نباید مطالبات مردم را از یاد ببریم

حجت الاسلام خاتمی افزود: نباید مطالبات 
مردم را از یاد ببریم و نباید از یادآوری کردن 
وعده ها و شعارهایی که داده است خودداری 
کنیم و انتظار می رود که با حسن نیتی که در 
جناب آقای دکتر پزشکیان سراغ داریم و سعه 
صدری که دارند حتی نقدها و بیان مطالبات 
نیز مورد استقبال قرار گیرد و در جهت برنامه 
ریــزی و تلاش برای عملیاتی شــدن همان 
شعارها و بهبود مدیریت ها کارگر افتد. رئیس 
دولــت اصلاحات در ادامه با اشــاره به اینکه 
آنچه باید بخواهیم و برای عملی شــدن آنها 
تلاش )و حتی همکاری کنیم(، افزود: بهبود 
روابط خارجی و منطقه ای و تعامل مثبت در 
جهت مصالح ملی و توسعه همه جانبه کشور 
و نیز صلــح و آرامش بین المللی و بخصوص 
منطقه ای به جای نشان دادن چهره ستیزگر. 
ایجاد زمینه برای بهره گیری از سرمایه، دانش 
و مهارت بین المللی و بازکردن راه حضور در 
عرصه بازارهای بین المللی. به گفته وی تلاش 
برای رفع تحریم ها و تکیه بر وفاق  به معنی 
حضور و مشــارکت واقعی مردم برای تأمین 
توسعه عدالت محور و دفاع از حقوق اساسی 
و آزادی های مردم. مگر همه اینها صریحاً یا 
تلویحاً جزء وعده ها و شعارهای رئیس جمهور 
محترم نبــود حالا هم در همیــن حد باید 

مطالبه گری کرد و البته همراهی.
حجت الاســلام خاتمی افزود: اگر ســامان 
حاکمیت هم عزم خود را بر تغییر با حمایت 
از دولت و زمینه ســازی برای تحقق شعارها 
نشــان دهد و اعمال کنــد می توان به بهبود 
امیــدوار بود. این روزهــا از رفع حصری که 
جز زیان برای کشور و ملت و حتی حاکیمت 
نداشــته است ســخن گفته می شــود. چه 
خوب بــود که در آغــاز کار دولت جدید به 
عنوان رمز و راز تغییر مثبت حصر برداشــته 
می شد و حالا هم گرچه دیر شده است ولی 
جلو ضرر هر وقت گرفته شــود خوب است. 
باری امیدوارم همه به راهی برویم که مقصد 
آن عزت و ســربلندی کشور و بهبود زندگی 
مردم و تأمین حقوق اساســی آنان و امنیت 
پایدار جامعه و کشــور از گزندهائی است که 
 از درون و بیرون ممکن اســت برای کشــور 

و مردم پدید آید.

درپیامسیدمحمدخاتمیبهبیستوسومینکنگرهحزبمردمسالاریمطرحشد

وضعیت بد امروز محصول گذشته است
حمایت از دولت به معنی ندیدن نقص ها و عیب ها نیست

ادعایرجانیوزازپایانیکدروغ افشاگریجدیدعلیهادعایجلیلی
نیوز در خبری تحت عنوان  رجا 
افشــای  به  دروغ  یــک  پایان 
جزئیات جلسه کاندیداهای جبهه 
انقلاب پرداخت. رجا نیوز نوشت: 
باز هــم دروغ های جناحی ادامه 
یافت. اکنون، برای پاسداشــت 
این شــهید عزیز و جلوگیری از 
باید ماجرای  تحریف واقعیــت، 
جلســه ۶ تیر خیابان راهنمایی 

مشهد را شفاف بیان کرد. 
ما هستیم و تا آخر می مانیم

سعید جلیلی در آخرین روز تبلیغات 
انتخاباتی پس از ســفر به شیراز، به 
مشــهد رفت و با اســتقبال بی نظیر 
مردم مواجه شــد. ورزشــگاه تختی 
مشــهد پر از جمعیت بود و جلیلی 
در سخنرانی خود گفت: »وقتی مردم 
بیایند پای کار و حجت را تمام کنند، آن موقع چه کســی می تواند از زیر بار مسئولیت 
شــانه خالی کند؟ ما هستیم و تا آخر می مانیم و با قدرت ادامه می دهیم.« این سخنان 

نشان داد که جلیلی اراده قوی برای ادامه رقابت های انتخاباتی دارد. 
جلسه خیابان راهنمایی مشهد

از هفته ها قبل، افرادی مانند محســن رضایی جلســاتی برگزار کــرده بودند تا از میان 
نامزدهای منتســب به جریان انقلاب نامزدی واحد انتخاب شــود. قالیباف در همه این 

جلسات مبنا را مقبولیت و نظرسنجی ها می دانست.
پس از سخنرانی دکتر جلیلی و حضور او در منزل مادر شهید رئیسی، جلسه ای با حضور 

او، سردار قاآنی و قالیباف برگزار شد.
ســردار قاآنی نه به عنوان فرمانده نیروی قدس، بلکه به عنوان دوستی قدیمی و فردی 
که نزد هر دو طرف احترام داشــت، در این جلسه حضور یافت. قالیباف اصرار داشت که 
او باید نامزد نهایی باشد، اما پاسخ دکتر جلیلی این بود که او اصراری برای کنار کشیدن 
دیگران ندارد اما اگر قرار باشد کسی کنار برود، باید با همان استدلالی که قالیباف ارائه 
کرده یعنی نظرسنجی ها باشــد، که اکنون برخلاف نظر قالیباف است. سردار قاآنی نیز 

تأیید کرد که منطق قالیباف همین بوده است.
 بیان یک نسبت خلاف به رهبری

قالیباف که حالا تحت فشــار قرار گرفته بود، ادعایی مطرح کرد که من برای ماندن، از 
طرف کسانی که به من تکلیف کردند بیایم، حجت شرعی دارم! این بیان قالیباف، عملا 
این تصور را ایجاد کرد که شخص رهبری به او برای ماندن در انتخابات تکلیف کرده اند. 
جلیلی که به صداقت قالیباف اعتماد کرده بود، گفت اگر چنین سخنی از رهبری باشد، 
او کنار می رود، اما خواســت تا فردا صبر کنند.  جلسه بدون هیچ اتفاق دیگری به پایان 

رسید. 
فردای آن روز، یکی از دوستان نزدیک به ستاد سعید جلیلی وقت کوتاهی برای دیدار با 

رهبری گرفت و پرسید که آیا این ادعا صحت دارد؟ 
رهبری در این دیدار کوتاه صراحتاً اعلام کردند که من به کســی تکلیف برای ماندن و 

یا نماندن نکردم. 
ایشــان در ادامه نیز می فرمایند که هرچند افرادی پیش من آمدند تا من چنین سخنی 

را بگویم، اما من هرگز این موضوع را قبول نکردم.
 البته پس از برملا شــدن این نســبت خلاف به رهبری، قالیباف اعلام می کند که تنها 

برداشت خود را نسبت به مواضع رهبری بیان کرده است.
 پس از این اتفاقات دیگر صحنه روشن بود، جلیلی تصمیم گرفت در انتخابات بماند و در 
نهایت با اســتقبال ویژه مردم روبه رو شد و با ۹ میلیون رأی راهی دور دوم شد. قالیباف 
نیز که گفته بود تنها یک نفر از میان نیروهای انقلاب باقی می ماند، برخلاف حرف خود 
عمل کرد و به امید نظرسنجی های فیک در رقابت ماند، اما در نهایت با ۳ میلیون رأی 

شکست سختی خورد.

رئیس ستاد انتخاباتی قالیباف در 
خراسان رضوی، از تحریف جلسه 
مهم میان قالیباف، سردار قاآنی 
و جلیلی انتقاد کرد و جزئیاتی از 

آن جلسه را منتشر کرد.
عبــاس پارســایی، رئیــس ســتاد 
انتخاباتی قالیباف در خراسان رضوی، 
به روایت ســعید جلیلی از جلســه 
انتخاباتی در مشهد با حضور قالیباف 
و سردار قاآنی واکنش نشان داد، در 
توئیت های منتشر شده از این چهره 
نزدیک به قالیباف که تابناک نیز آن 

را بازنشر داده، آمده است؛
بار دیگر شــاهد تحریف جلسه مهم 
میان دکتر قالیباف، ســردار قاآنی و 
دکتر جلیلی هستیم؛ چرا راویان این 
ماجرا حاضر نیستند به درستی نقش 

ســردار قاآنی را روایت کنند؟ چرا از اســتدلال ســردار برای کناره گیری آقای جلیلی 
ســخنی نمی گویند؟ حقیقت این است که سردار قاآنی در آن جلسه مهم که در مشهد 
برگزار شد شرایط جبهه مقاومت را تشریح کرد و بر همین اساس اصرار به حضور دکتر 

قالیباف داشت.
تصمیم نهایی؛ چرا قالیباف از رقابت کنار نرفت؟

شــخصاً تا پاســی از شب منتظر نتیجه جلسه بودم و حدود ســاعت ۱ بامداد به عنوان 
مسئول ستاد آقای قالیباف در استان خراسان رضوی با ایشان تماس گرفتم پاسخ ایشان 
صریح و روشن بود تکلیف من را مشخص کردند، باید بمانم زیرا کناره گیری من موجب 
یک مرحله ای شدن انتخابات به نفع آقای پزشکیان خواهد شد. تحلیل بزرگان و بررسی 
نظرسنجی ها نیز نشــان میداد که آرای آقای قالیباف به سبد ایشان اضافه نخواهد شد 

بنابراین باقی ماندن دکتر قالیباف تصمیمی قطعی و منطقی بود.
حجیت شرعی؛ چه کسی برای ماندن یا نماندن تکلیف داشت؟

اما درباره حجیت شــرعی، حقیقت آن اســت که پیش از ورود به انتخابات آقای جلیلی 
نامه ای به محضر حضرت آقا ارسال کرد و پاسخی دریافت نکرد سپس به آقای قالیباف 
متوسل شد تا پاسخ روشنی از حضرت آقا دریافت کند آقای قالیباف در جلسه حضوری 
درخواســت آقای جلیلی را مطرح کردند. پاســخ حضرت آقا عدم ورود ایشان به عرصه 
حضور یا عدم حضور به عرصه انتخابات بود، اما توصیه ای که خواســتند به آقای جلیلی 

منتقل شود »ضرورت اجماع« بود.
موضع رهبری؛ چه پاسخی به پرسش وحید جلیلی داده شد؟

پس از این جلســه آقای وحید جلیلی بعد از نمــاز فرصتی کوتاه برای دیدار با حضرت 
آقا پیدا کرد و پرســش را مطرح نمود که آیا شــما به آقای قالیباف تکلیف کردید وارد 
عرصه انتخابات شــود؟ پاسخ حضرت آقا روشن بود: »شــما به کاندیدای دیگر چه کار 
دارید؟ سوال خودتان را درباره نامزد مورد نظرتان بپرسید.« و هنگامی که صریحاً درباره 
کناره گیری آقای جلیلی پرســیده شــد، حضرت آقا فرمودند: »من بنای ورود به عرصه 
انتخابــات را ندارم اما توصیه من همان چیزی اســت که قبلًا به آقای قالیباف گفتم به 

ایشان بگوید«؛ حقیقتی که پس از انتخابات روشن شد.
حقیقتی که پس از انتخابات روشن شد

اکنون که انتخابات گذشته و نتایج روشن شده است می دانیم که دکتر قالیباف و دکتر 
جلیلی جلســات طولانی و چند ساعته ای داشته اند. در این جلسات دکتر قالیباف بارها 
این سوال را مطرح کرده است شما در آن شب چه دیدید که ما ندیدیم و این خسارت را 

به جبهه انقلاب وارد کردید؟ آیا تحلیل و اخبار آن شب درست از آب درنیامد؟
مسئولیت پذیری در برابر خسارت به جبهه انقلاب

شخصاً به عنوان یک ،بسیجی جانباز و آزاده از کسانی که این هزینه را بر انقلاب، نظام 
مردم و جبهه مقاومت تحمیل کردند نخواهم گذشت. شرایط منطقه و جبهه مقاومت به 
وضوح بیان شد. اما برخی تصمیم به موقع و لازم را نگرفتند و نتیجه آن شد که دیدیم.
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